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Januar je skoraj za nami in v Talumu
za~enjamo obdobje, ki je iz vidika dela
in poslovanja prava uganka. V prej-
{njem Aluminiju je ~lan Uprave mag.
Franc Visenjak zapisal: »To bo naj-
ve~ja kriza v samostojni Sloveniji in za
ve~ino Slovencev najve~ja v ~asu nji-
hovega `ivljenja.« Predsednik Uprave
je opozoril: »Ne gre se zana{ati na
~ude`ne dr`avne re{ilne ukrepe, ne pri
nas v Sloveniji in tudi ne kje drugje v
Evropi in svetu. Gospodarstvo se bo
moralo iz te situacije izkopati pred-
vsem samo. Naredili bomo vse, da to
obdobje previharimo s ~im manj `rtva-
mi.«

^love{kih `rtev med redno zaposleni-
mi do sedaj v Talumu ni bilo. A kar se
ti~e proizvodnje, so dejstva neizpros-
na: ve~ kot polovico najsodobnej{ih
pe~i v elektrolizi C je bilo zaradi krize
nujno izklopiti. Ni~ manj ni bole~a
manj{a proizvodnja anod, posebej pa
na{ih prodajnih izdelkov v livarnah in
predelavi. 

^lan Uprave Bojan @igman pojasnjuje
podrobnosti ukrepov, ki se poleg
omenjenega nana{ajo na dejavnosti
zaposlenih v proizvodnji in slu`bah:
usposabljanje, razvoj, vzdr`evanje,
kakovost dela, spremljanje stro{kov
itd. Naloge so planirane do junija in {e
dlje, vendar so tr`ne razmere neusmil-

jene. Morda se lahko vpra{amo: ali bo
to dovolj?

Vse to se nam dogaja prav v ~asu, ko
smo na tehnolo{kem vrhu, ko bi se
lahko bolj posve~ali nadaljnji opti-
mizaciji procesa in razvoju novih iz-
delkov. Vpra{anje je tudi, kako dolgo-
ro~no ohraniti poslanstvo Taluma, ki
temelji na kakovosti dela, tradiciji in
~love{kih vrednotah. Na osnovi tega
se je pri nas uveljavil odgovoren
socialni mened`ment, ki mu je uspelo
vzpostaviti eti~no motivacijo zaposle-
nih. To je tudi razlog, da zaposleni ra-
zumemo situacijo, kajti trajanje krize je
zelo odvisno od na{e notranje mo~i in
volje, da se ji upremo. 

Znano je, da so problemi pri{li iz
najmo~neje dr`ave na svetu, iz ZDA, ki
– kot ka`e – z novim predsednikom
obra~a krmilo v pravo smer. Podobno
stanje duha se ustvarja tudi v Slove-
niji, saj ni ve~ ustrahovanja s prodajo
tovarn, zamenjavami sposobnega me-
ned`menta itd. Vendar se, kot pravi
Toplek, ne moremo zana{ati na ~ude`-
ne dr`avne re{ilne ukrepe, sami jih
moramo najti. In smo jih na{li. Vpra-
{anje je, kako dolgo lahko vzdr`imo.
Ne mi, ampak likvidnost Taluma.

Milan @umbar je celih {estnajst let
vzdr`al kot vodja OE Elektroenergetika,

obrata, ki se nikoli ne ustavi in tudi od
~loveka zahteva nenehno budnost.
Tam so se vedno dogajale pomembne
odlo~itve, posebej v zadnjem ~asu, ko
smo omejevali elektri~no mo~ elek-
trolize s 143 MW na borih 64 MW.
Zato smo dali besedo Milanu, ki je po-
leg drugega povedal tudi, od kod ~rpa
mo~, da tako dolgo ohranja vedrino
pri sebi in sodelavcih. 

Nemalo energije in iznajdljivosti je
bilo potrebno za obnovo in posodobi-
tev kanalizacijskega sistema na celot-
nem podro~ju Taluma. Delo je bilo
opravljeno pod nadzorstvom Andreje
Sre~kovi~. Zakaj po kon~anem projek-
tu »ni kaj videti«, boste izvedeli v nje-
nem prispevku.

Po prvem zapadlem snegu so nas pri-
jetno presenetili livarji iz DE Livarske
zlitine. Najprej je tretja izmena v po-
poldanskem ~asu pred vhodom
naredila sne`enega mo`a, ~etrta izme-
na, no~na, pa {e dva zraven. S tem so
nam tudi »dolo~ili« naslovnico za to
{tevilko Aluminija. Na ta na~in so
predvsem pokazali, da se v teh ~asih,
ko je njihov obrat najbolj prizadet,
niso prepustili malodu{ju, ampak so
vsaj nekaj ~asa prek svojih veselih
sne`akov pozdravljali mimoido~e.
Kako simboli~no!

Kako simboli~no

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»Vpra{anje je, kako dolgo
lahko vzdr`imo. Ne mi,
ampak likvidnost Taluma.«
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Vse bolj o~itno je, da se svetovna kriza
{e zaostruje. Njene posledice se vse
jasneje ka`ejo v gospodarstvu, tudi v
Talumu. Upad prodaje se odra`a na
vseh na{ih proizvodnih programih.
Zaradi tega smo bili prisiljeni pri-
lagoditi obseg kon~nih proizvodov
zmanj{anemu obsegu naro~il. Po
drasti~nem padcu borzne cene alu-
minija smo proizvodnjo primarnega

aluminija zni`ali na tehni~ni mini-
mum, kar pomeni, da obratujemo le s
polovi~no zmogljivostjo elektrolize.
Da bi bile te`ave {e ve~je, smo se
kmalu po novem letu sre~ali {e z ome-
jitvami pri porabi zemeljskega plina,
kar smo zaenkrat uspe{no prebrodili.
Po uvedbi prvih ukrepov za omilitev
posledic krize smo pripravili `e drugi
sve`enj ukrepov, ki vklju~uje:

- pove~evanje obsega dejavnosti DE
Vzdr`evanje in tudi drugih delovnih
enot z izvajanjem del in storitev, ki
so jih v preteklosti opravljali pogod-
beni delavci,

- nadaljevanje razgradnje ustavljene
elektrolize B in drugih naprav, ki
niso v uporabi, bodo izvajali delavci
iz obratov, v katerih je proizvodnja
zmanj{ana,

- pove~evanje dinamike obnove iz-
klopljenih celic v elektrolizi C,

- pospe{itev izvajanja razvojnih nalog
in razvojnih projektov v okviru last-
nih zmo`nosti in ob upo{tevanju
omejitve razvojnih sredstev,

- sodelovanje pri izvajanju dejavnosti
h~erinskih podjetij,

- dodatno usposabljanje zaposlenih za
opravljanje razli~nih del znotraj
delovne enote ali celo za dela v dru-
gih enotah,

- nadzor stro{kov proizvodnje, pri-
lagojenih poslovanju v kriznih
razmerah in opredeljenih v planskih
dokumentih.

Naj omenim, da obseg vzdr`evanja na-
prav kr~imo na {e obvladljivo raven,
vendar se ob tem zavedamo, da bo za-
radi tega zmanj{ana razpolo`ljivost
proizvodnih naprav. S tem se vse bolj
ve~a odgovornost tako vzdr`evalcev za
izvedena dela kot tudi uporabnikov

opreme za pravilno in skrbno ravnanje
z napravami. 
Z dodatnim usposabljanjem `elimo
zagotoviti ve~jo prilagodljivost zapo-
slenih za opravljanje raznovrstnih del.
V prihodnje namre~ pri~akujemo ve~ja
nihanja v naro~ilih in posledi~no tudi
v obsegu proizvodnje. 
S pospe{enim izvajanjem razvojnih na-
log bomo zaposlili del spro{~enih
kadrovskih in tudi materialnih virov,
hkrati pa zagotovili kontinuiteto razvo-
ja. 
Pomemben dejavnik pri zmanj{anju
posledic krize je vsekakor tudi zni-
`evanje stro{kov na vseh ravneh, od
neposrednih v proizvodnji do posred-
nih, povezanih s celotno dejavnostjo
Taluma. Iz plana poslovanja dru`be
izhaja vrsta ciljev tudi na tem
podro~ju. Njihovo izvajanje bomo
skrbno nadzorovali in v primeru od-
stopanj takoj in dosledno ukrepali. 
Sledimo torej usmeritvam, sprejetim
na upravi dru`be po minimiziranju
stro{kov in ohranjanju {tevila zaposle-
nih v obsegu, ki omogo~a ponovni
zagon vseh proizvodnih programov na
lanskoletni obseg proizvodnje, ~im
bodo to omogo~ile razmere na  trgu.
Krizi {e ni videti konca, zato priprav-
ljamo dodatne ukrepe, ~e se bo {e
stopnjevala in bo trajala dlje kot do
poletja.x

Ukrepe prilagajamo
kriznim razmeram

UPRAVA

BOJAN @IGMAN
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Izklopljene pe~i v novi elektrolizi C
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Dejavnost laboratorija je ve~inoma
prilagojena potrebam dru`be Talum in
v manj{i meri podjetjem zunaj nje. Na
za~etku leta 2009 glede na zmanj{ano
proizvodnjo aluminija v elektrolizi
bele`imo precej{en osip preiskav. Po
planu za leto 2009 naj bi bilo preiskav
vzorcev na spektroskopiji za ~etrtino
manj kot lani. Na podro~ju analiz pa-
rametrov ne planiramo bistvenega
zmanj{anja. Dolo~eni instrumenti bo-
do nekoliko manj obremenjeni (pred-
vsem difrakcija) in s tem bodo vari-
abilni stro{ki nekoliko manj{i. 
V DE Kontrola kakovosti imamo uspo-
sobljeno osebje, ki na ustrezni opremi
opravlja ve~inoma standardizirane
preskusne metode, tako da so rezultati
analiz kot storitve laboratorija to~ni,
jasni, popolni in nedvoumni, in to v
elektronski in klasi~ni pisni obliki. To

je potrdil tudi vsakoletni ocenjevalni
obisk Slovenske akreditacije 18. no-
vembra 2008 (drugi del obiska je
planiran za 27. januar 2009), ki oce-
njuje skladnost vodenja kakovosti in
tehni~nih zahtev v laboratoriju po
standardu SIST EN ISO/IEC 17025.
Pridobljeno dragoceno znanje osebja
v preteklih letih je bilo torej pomemb-
na investicija, ki naj bi se ji glede na
razmere najte`e odrekli. Posredujemo
lahko torej znanje v obliki storitev raz-
li~nih laboratorijskih preiskav in s
podro~ja varstva okolja (vode, emisije
v zrak, odpadki, kemikalije). Zahteve
po konsistentnem poro~anju o rezulta-
tih preiskav se pove~ujejo, kar je po-
sebej izra`eno na podro~ju okoljskih
preiskav. Leto 2009 bo treba dobro
izkoristiti za pripravljalno fazo razli~-
nih projektov na podro~ju okolja, ki

naj bi bili po do sedaj razpolo`ljivih
informacijah kon~ani do leta 2011.
Kdor koli je vklju~en v analiti~ni pro-
ces zagotavljanja kakovosti meritev,
mora nujno razumeti odjemal~eve
zahteve. Zato stalno sodelujemo z
odjemalci in izvajalci meritev, tako
med samim testiranjem kot po njem.
Najbolj{i pokazatelj zagotavljanja
kakovosti rezultatov in s tem usposob-
ljenosti laboratorija je sodelovanje v
medlaboratorijskih testiranjih doma in
v tujini. Medlaboratorijsko testiranje
pomeni periodi~no preverjanje uspo-
sobljenosti laboratorija, tako da udele-
`enci testa analizirajo ustrezni materi-
al, ki jim ga razdeli neodvisna in{titu-
cija ali organizacija. 
V letu, ki je za nami, smo uspe{no so-
delovali v naslednjih medlaboratorij-
skih primerjalnih testih:

- s Hydroaluminiumom (Norve{ka) za
aluminij in aluminijske zlitine, kri-
olitno kopel, petrol koks, 

- z R & D Carbon ([vica) za podro~je
anod, 

- s Czech Accreditation Institutom
(^e{ka) za aluminij in aluminijske
zlitine, 

- z Aquacheckom (Avstrija) za odpad-
ne vode, 

- s Kemijskim in{titutom iz Ljubljane
za odpadne vode,

- z ZZV Novo mesto in ZZV Maribor za
emisije v zrak.

Vsem sodelavcem velja zahvala za
opravljeno delo v letu 2008, za naprej
pa `elimo in pri~akujemo kakovostne
»proizvode« laboratorijskega presku-
{anja in obvladovane stro{ke.x

Kontrola kakovosti ob vstopu v leto 2009

DE KONTROLA KAKOVOSTI

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: PETER BOMBEK
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V lanski februarski {tevilki ~asopisa
Aluminij sem zapisala: Tako, pa se je
za~elo! Takrat se je namre~ za~ela iz-
gradnja lo~evanja odto~nih voda,
katerega za~etek sega v leto 2004, ko
je bila narejena {tudija odvodnjavanja
odto~nih voda z obmo~ja industrijske
cone Kidri~evo. Cilj projekta je bil,
lo~iti dosedanji me{ani sistem kanali-
zacije na komunalno in meteorno
kanalizacijo ter kanalizacijo za tehno-
lo{ke odpadne vode.
Trasa komunalne kanalizacije zajema
dva glavna kanala, ki bi se zdru`ila
oziroma zaklju~ila v lastni biolo{ki
~istilni napravi, postavljeni v bli`ini
sedanjega usedalnika. V fazi izgradnje
je bilo odlo~eno, da se biolo{ka ~istil-
na naprava postavi naknadno, zato
smo spremenili projekt in za~asno pri-
klopili kanalizacijo na obstoje~i use-
dalnik.
Med izgradnjo smo se nenehno
sre~evali z `e polo`enimi podzemnimi
vodi, katerih premostitve in kri`anja
smo re{evali sproti, saj jih je bilo s
projektom nemogo~e definirati. Na
podro~ju Silkema smo izvedli okrog
140 kri`anj, na obmo~ju Taluma pa
kar 330. Ravno tako smo med samo
izvedbo sprejemali odlo~itve o izved-
bah kar 100 hi{nih priklju~kov. Sode-
lovanje strojnikov, elektri~arjev, vzdr`e-
valcev komunalne infrastrukture in
gradbenikov je bilo strokovno in od-
govorno, saj smo se zavedali, da
morebitni izpadi pomenijo zastoje v
proizvodnji in s tem dodatne stro{ke.
Na obmo~ju kanala, ki poteka ob cesti
za Silkem, je bilo polo`enih 880 m
kanalizacijskih cevi, na kanalu ob
glavni tovarni{ki cesti, vklju~no z

vsemi priklju~ki nanj, pa ve~ kot 
4.600 m cevi.
Izgradnja meteorne kanalizacije, na
katero so priklju~eni objekti elektrolize
A in B ter DE Ulitki, se je za~ela 1. juli-
ja in kon~ala v drugi polovici novem-
bra preteklega leta. Trasa poteka  po
asfaltnem vozi{~u, vzporedno z objek-
tom usmerjevalnice, na jugu elek-
trolize A in B in se kon~a z novim po-
nikovalnikom na jugu usmerjevalnice
pod daljnovodi. Dela pod daljnovodi
smo izvajali po navodilih in v prisot-
nosti delavcev Elesa. Vgrajene beton-
ske cevi imajo presek 1000–1400 cm
in so polo`ene na globini 4,00–2,50 m.
Kar precej{nje probleme pa nam je
povzro~ilo kri`anje meteorne in komu-
nalne kanalizacije s srednje napetost-
no 10 kV kabelsko traso iz transforma-
torske postaje, TP 00-Stikalnica proti
TP 8-Anode in TP 00-Stikalnica proti
TP 1-Energetska centrala. Pred izved-
bo kontrolnih izkopov nam je Milan
Tkal~ec dejal, ne sicer dobesedno,
ampak: »Ne `elite si, da …«
Vse to obse`no delo, katerega 
pogodbena vrednost je zna{ala
1.700.000,00 evrov, pa je ostalo zako-
pano pod zemljo in slu`i svojemu
namenu, ne da bi mimoido~e kaj spo-
minjalo na to, da je bilo tukaj velikan-
sko gradbi{~e.
Projekt je v zaklju~ni fazi, saj poteka
snemanje trase za potrebe izdelave
tehni~ne dokumentacije PID-a in
tehni~nega pregleda. 
Ob koncu `elim poudariti, da je imel
izvajalec del na gradbi{~u strokovno
ekipo, ki je  kakovostno in korektno iz-
peljala delo.x

Saj ni kaj videti

RAZVOJ

ANDREJA SRE^KOVI^
FOTO: ANDREJA SRE^KOVI^,

IVO ERCEGOVI]

Spajanje cevi

Gradbi{~e med elektrolizo B in usmerjevalnico

Andreja Sre~kovi~ med na~rti
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Stopili smo v novo leto, ki bo po
marsi~em druga~no od dosedanjih,
predvsem na podro~ju zagotavljanja in
obvladovanja energije. Sodelavci DE
Energetika vas zato `elimo vzpodbudi-
ti k razmi{ljanju in morda celo kak{-
nim novoletnim obljubam na podro~ju
u~inkovite rabe energije.
Ali je smiselno govoriti o u~inkoviti
rabi energije tudi v ~asu recesije in fi-
nan~no-gospodarske krize? Seveda je,
in to iz najmanj dveh razlogov, ki za-
devajo vse nas:
- manj{a poraba energije pomembno

pozitivno vpliva na zaviranje pod-
nebnih sprememb,

- manj{a poraba energije pomeni tudi
manj{e stro{ke, to pa pomembno
izbolj{a mo`nosti za  pre`ivetje pod-
jetja.

Energetska u~inkovitost ni zgolj naj-
bolj ekonomi~en, temve~ tudi najhi-
trej{i na~in za zmanj{evanje ali vsaj
omejevanje nara{~anja rabe energije
in posledi~no emisij toplogrednih pli-
nov.
Seznanjanje uporabnikov z u~inkovito
rabo energije je nujno, saj lahko vsi
prispevamo k racionalni rabi in s tem
prihranimo pri izdatkih podjetja in
gospodinjstev. Pri ogrevanju, umi-
vanju, razsvetljavi, transportu in mar-
sikaterem proizvodnem postopku
lahko `e s preprostimi ukrepi znatno
zmanj{amo porabo energije. Ne gre za
zmanj{anje uporabe energije, pa~ pa
njeno u~inkovito rabo, ob ~emer se
zavedamo pomena energije in njenega
vpliva na poslovanje podjetja, okolje
in `ivljenje sploh.

Kako za~eti var~evati in u~inkovito
porabljati energijo? Navajamo nekaj
osnovnih nasvetov:
--  rraazzssvveettlljjaavvaa:: uga{ajmo lu~i takoj, ko

jih ne potrebujemo ve~, izkori{~ajmo
dnevno svetlobo, namestimo primer-
ne svetilke, uporabljajmo fluore-
scentne in var~ne sijalke namesto
`arnic z `arilno nitko, uporabljajmo
usmerjena svetila namesto enako-
merne osvetlitve po celotnem pros-
toru …;

--  zzrraa~~eennjjee:: okna naj bodo na ste`aj od-
prta nekaj minut nekajkrat dnevno,
ne pu{~ajmo odprtih samo delno
dlje ~asa; 

--  ooggrreevvaannjjee:: radiatorjev ne prekrivaj-
mo, na njih uporabljajmo termostat-

ske ventile, objekte ustrezno toplot-
no izolirajmo, uporabljajmo obnov-
ljive vire energije, vgrajujmo kako-
vostno stavbno pohi{tvo, redno
vzdr`ujmo grelne naprave …;

--  hhllaajjeennjjee:: uporabljajmo sen~ila, kli-
matske naprave namestimo le v pro-
store, kjer se najpogosteje zadr`u-
jemo …;

--  pprrooiizzvvooddnnii  ppoossttooppkkii::  vse okvare in
pu{~anje energentov nemudoma od-
pravimo sami ali s pomo~jo special-
istov, uresni~imo koristne predloge
za racionalizacijo delovnih postop-
kov, redno (samo)vzdr`ujmo proiz-
vodne naprave …;

--  vv  kkooppaallnniiccii::  smotrno uporabljajmo
toplo in hladno vodo, vgrajujmo
avtomatske armature in dvostopenj-
ske izplakovalne kotli~ke, redno
~istimo bojlerje, filtre …;

--  pprraannjjee::  uporabljajmo energijsko
var~ne naprave razreda A, izbirajmo
var~ne programe pranja, uporabljaj-
mo kakovostna pralna sredstva, su-
{imo perilo na zraku …

To je le del~ek ukrepov za u~inkovito
rabo energije, ki jih lahko vsakdo iz-
med nas izvaja vsak dan in s tem
pripomore tako k zmanj{evanju izdat-
kov podjetja v kriznem ~asu kakor tudi
k zmanj{evanju negativnih u~inkov
emisij toplogrednih plinov na kli-
matske spremembe. 
Konec koncev nam na{e podjetje
omogo~a kakovostno `ivljenje, zato
poskrbimo, da bo tako tudi v prihod-
nje. Vsak od nas lahko pomembno
prispeva z dejanji in vzgledom.x

Var~ujmo z energijo

ENERGETIKA

MAG. BO[TJAN KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Hidroelektrarna Zlatoli~je
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Januar je mesec, ko se v Talumu
ukvarjamo z razli~nimi poro~ili in
analiziramo aktivnosti, ki so tekle v
preteklem letu. Med drugim smo pre-
verili, kako in koliko smo se Talumov-
ci lani izobra`evali. Planiranje in
spremljanje izobra`evanja zaposlenih
sta namre~ velikega pomena za pod-
jetje, saj lahko le ustrezno usposob-
ljeni zaposleni prispevajo k njegove-
mu razvoju in napredku.

V povpre~ju se je lansko leto vsak v
Talumu izobra`eval 39,76 ure, kar je
sicer nekoliko manj kot leta 2007
(40,09 ur), a ve~ kot leta poprej (okrog
25 ur). V skupno {tevilo ur so v{tete
vse oblike izobra`evanja, od internih
prekvalifikacij in dokvalifikacij, sez-
nanjanja z novostmi, tehnologije dela,
navodil za delo do strokovnih semi-
narjev in konferenc, izpitov za interni
transport, te~ajev tujih jezikov in
ra~unalni{kega opismenjevanja.
Mnogi imajo preozko predstavo o tem,
kaj je izobra`evanje. Nekateri menijo,
da poteka zgolj v ustanovah, da se
mora preverjati z ocenami, da ga po-
sredujejo u~itelji. V resnici pa je izo-
bra`evanje zelo {irok pojem, ki sicer
obsega klasi~no izobra`evanje, poleg
tega pa {e vsakr{no na~rtno ali nena-
~rtno prizadevanje, da bi nekaj dou-
meli, razumeli, se spremenili. Zato k

izobra`evanju {tejemo tudi seznanja-
nje zaposlenih z novostmi, tehnologi-
jo dela, navodili za delo, letnimi cilji
podjetja. In seveda tudi formalne obli-
ke, pri katerih na koncu dobimo neko
spri~evalo, diplomo in podobno. 
Ravno v tem ~asu se kon~ujejo te~aji
tujih jezikov, ki jih v Talumu izvajamo
`e vrsto let. Dobro poznavanje tujih
jezikov je za nekatera delovna mesta
klju~nega pomena, prijavili pa so se
lahko tudi tisti, ki `elijo zgolj izbolj{ati
svoje znanje tujega jezika. Zaposleni
so se u~ili italijanskega, angle{kega in
nem{kega jezika. Te~aji pa potekajo v
razli~nih stopnjah te`avnosti, pri
~emer je najve~ stopenj angle{kega
jezika. Seveda se te~aji in stopnje vsa-
ko leto spreminjajo ter prilagajajo
potrebam delodajalca in tudi `eljam
zaposlenih. 
Na koncu lahko z gotovostjo dodamo,
da je izobra`evanje v dana{njem ~asu
vse`ivljenjski proces. @ivimo v ~asu
nenehnih sprememb, ki se jim mora
~lovek stalno prilagajati, sposoben
mora biti pridobiti vedno ve~ znanja,
in to v ~im kraj{em ~asu. Dokon~ana
izobrazba ni ve~ vstopnica za zaposli-
tev, pomembnej{e so izku{nje, ve{~i-
ne in znanja. In ravno znanje je ena
izmed redkih stvari, ki jo je mo~ dobiti
{e razmeroma poceni. Le voljo je treba
imeti.x

Izobra`evanje
v Talumu

KADRI

TANJA MADJAR
FOTO: IVO ERCEGOVI],

SRDAN MOHORI^

Predavateljica angle{~ine Candace McNamee iz Washingtona (levo)
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^eprav je zimska po~itni{ka sezona v
polnem teku, je `e ~as za objavo termi-
nov za poletne po~itnice v na{ih
kapacitetah v ^ervarju in Nerezinah.
Za leto 2009 je razpisan naslednji ter-
minski plan:

22. 6. 2009 do 29. 6. 2009   
29. 6. 2009 do   6. 7. 2009 

6. 7. 2009 do 13. 7. 2009 
13. 7. 2009 do 20. 7. 2009 
20. 7. 2009 do 27. 7. 2009
27. 7. 2009 do   3. 8. 2009  

3. 8. 2009 do 10. 8. 2009 
10. 8. 2009 do 17. 8. 2009
17. 8. 2009 do 24. 8. 2009
24. 8. 2009 do 31. 8. 2009

Pravico do letovanja v po~itni{kih
kapacitetah imajo delavci TTaalluummaa in
dru`b, v katerih je Talum edini
dru`benik: AAlliinn,,  RReevviittaall,,  SSttoorraall,,  VVaarr--
ggaass--AAll  iinn VViittaall, ter upokojenci vseh
navedenih dru`b, ~e po izvedbi razpisa
v po~itni{kih kapacitetah ostanejo
prosta mesta. Drugi lahko letujejo sa-
mo, ~e za letovanje ni prijavljen noben
delavec navedenih dru`b. 
Skupaj z delavcem lahko letujejo ~lani
njegove dru`ine ((nneepprreesskkrrbblljjeennii  oottrroo--
ccii,, ppoossvvoojjeennccii,,  zzaakkoonneecc,,  zzuunnaajjzzaakkoonnsskkii
ppaarrttnneerr,,  ppaassttoorrkkii)); ti lahko letujejo le
sskkuuppaajj  z delavcem in ne namesto nje-
ga. ^e delavec to pravico zlorabi,
naslednjih 10 let ne bo mogel letovati

v kapacitetah podjetja. Skupaj z upo-
kojencem lahko letuje tudi njegov
zzaakkoonneecc oz. zzuunnaajjzzaakkoonnsskkii  ppaarrttnneerr.
Prijavnice lahko dvignete v tajni{tvu
Vitala, na delilnem mestu in v vlo`i{~u
po{te Taluma, ooddddaajjttee pa jih v vlo`i{~e
po{te Taluma ddoo  2277..  22..  22000099.x

Razpis terminov v po~itni{kih kapacitetah 
v Nerezinah in ^ervarju

VITAL

DANICA HRN^I^
FOTO: DARKO FERLINC
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Milana @umbarja, vodjo OE Elektro-
energetika, smo v zadnjem ~asu po-
gosto sli{ali in videvali zaradi njegove
aktivnosti pri urejanju oskrbe z energi-
jo. Tudi v Aluminiju je bil prisoten kot
dobitnik zlatega metulja, tako da je
vsem dobro znan. Namen tega zapisa
je {e dodatno osvetliti pomen ener-
getike kot celote, posebej pa Milanov
pristop k delu. Ko oskrbuje proizvod-
njo z elektri~no energijo, se zdi, da je
del sprejema vase in da ga ta energija
ohranja na vrhuncu mo~i `e {estnajst
let. Da o njegovem Mu{katnem bregu,
kjer raste najbolj{e vino, niti ne govo-
rimo.

Pogovarjali smo se z 
Milanom @umbarjem

INTERVJU

Smo
najve~je
»distribucijsko
podjetje« v
Sloveniji

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Morda za mnoge odve~no vpra{an-
je, pa vendar: prosim, da na kratko
predstavi{ osnovno funkcijo OE
Elektroenergetika.

V OE Elektroenergetika pokrivamo
naslednja podro~ja: prevzem elektri~-
ne energije na 110 kV nivoju, transfor-
macijo na 10 kV, 10 kV razvod znotraj
tovarne, transformacijo na 0,4 kV,
usmerjanje elektri~ne energije za elek-
trolizo C, proizvodnjo izmeni~ne elek-
tri~ne energije za nujne porabnike,
»proizvodnjo« enosmerne elektri~ne
energije za pomo`ne pogone in za{~it-
ne tokokroge, proizvodnjo komprimi-
ranega zraka za odklopnike in lo~ilnike
v stikalnici, meritve porabe elektri~ne
energije in za{~itne naprave za vse
nivoje razvoda in usmerjanja elektri~-
ne energije. Dejansko smo najve~je
»distribucijsko podjetje« v Sloveniji.
Podro~je je zelo {iroko in v glavnem
zajema vsa podro~ja elektrotehnike.
In{talirana mo~ elektroenergetskih
naprav v Talumu je 500 MVA. Da vse
deluje tako, kot je treba, neposredno
skrbi 13 zaposlenih skupaj s sodelav-
ci iz DE Vzdr`evanje in DE Energetika.  

Ali nam lahko opi{e{ svoj delovni
dan tako, kot ga najpogosteje do-
`ivlja{? 

Najprej se je treba seznaniti s potekom
obratovanja zadnjega delovnega dne.
Pregledati je treba vsa poro~ila in iz
parametrov oceniti dejansko stanje.
Vsi dogodki se bele`ijo v »raportno«
knjigo in elektronsko v nadzornem
sistemu. Okvare in izpade navedemo v
poseben obrazec za »incidentne in
izredne dogodke«. V primeru poseb-
nega dogodka smo v skladu z navodili
obve{~eni tudi na dom.

Na osnovi dogodkov organiziramo vse
potrebne ukrepe za odpravo nepravil-
nosti. Ker imamo v na{i OE organizira-
no samovzdr`evanje, veliko napak, {e
posebej na usmernikih, odpravimo kar
sami. Podro~je transformatorskih po-
staj, stikali{~ in transformatorjev po-
kriva skupina za vzdr`evanje VN-
naprav. Veliko storitev pa za nas
opravi tudi skupina za vzdr`evanje
avtomatskih naprav. Ko ni okvar,
opravljamo dela v skladu z mese~nimi
in dnevnimi plani. 
Zaradi ob{irnega podro~ja razna dela
naro~amo tudi pri zunanjih izvajalcih.
Pri tem je treba sodelovati organizacij-
sko in strokovno.

Kaj je v tvojem delokrogu posebej
specifi~no z ozirom na oskrbo z
elektri~no energijo?

V ta namen moramo vsako jutro do 
8. ure najaviti »vozni red« odjema elek-
tri~ne energije. Ker smo zelo konstant-
ni odjemalci »v pasu«, je ponavadi
treba opraviti samo kontrolo in po
potrebi {e korekcijo. ^e je treba zni`ati
odvzem zaradi dela v elektrolizi ali na
transformatorjih, moramo stopiti v stik
z dobavitelji in dobiti soglasje. Ker
smo neposredni odjemalci elektri~ne
energije, moramo redno sodelovati z
vsemi slu`bami v Elesu, kot so dispe-
~erski center, merilna slu`ba, slu`ba
za za{~ito, slu`ba za prenos in seveda
tudi obra~unska slu`ba. Druga~e pa je
moj delovni dan tako raznolik, da se
ponavadi kar prehitro kon~a.

Kaj pa se dogaja ob izrednih
dogodkih, kako pogosti so?

Zaradi bolj{e pripravljenosti na po-
sebne naloge je v na{i OE velik

poudarek na usposobljenost vseh
zaposlenih. Usposabljanja potekajo
tako, da posameznik dobi nalogo s
svojega podro~ja dela in pripravi pre-
davanje. ^e je le mogo~e, pripravimo
{e kak{no »simulacijo« napake. V
sklopu usposabljanja pa vedno opra-
vimo {e analizo zadnjih izrednih do-
godkov. Analiziramo okvaro in na~in
odprave, odzivne ~ase in pravilnost
ukrepov ter definiramo najbolj{i
postopek. Vedno zagovarjam prego-
vor, ki sem ga prilagodil malo po svoje:
»Po vojni moramo biti generali vsi.«
V »miru« se je treba u~iti iz dobre in
tudi slabe prakse. Na{ namen ni gra-
jati, ampak pridobiti ~im ve~ pozitivnih
izku{enj. Pri sodelavcih `elim vzbuditi
zavest, da bodo pri svojem delu dobri
in prepri~ani vase le, ~e bodo naprave
zelo dobro poznali – da bodo torej
maksimalno usposobljeni. Le tako
bodo v kriti~nem ~asu lahko ukrepali
profesionalno. 

Koliko je pomemben reakcijski ~as,
posebej glede elektrolize?

Na poziv zunaj delovnega ~asa najprej
posku{a{ urediti zadevo po telefonu
ali pa se nemudoma odpelje{ v tovar-
no. Pri izrednih dogodkih ~as igra
veliko vlogo. Na{a naloga je zagotovi-

ti napajanje elektrolize v eni uri. Ne
morete si misliti, kako v tak{nem
primeru ~as hitro be`i. Psihi~ni pritisk
se s trajanjem odpravljanja napake
stopnjuje. Zavest, da je od tebe odvi-
sen obstoj celotne tovarne, je v tak{-
nih trenutkih kar veliko breme. Ob
vsakem izpadu je najprej treba v miru
oceniti, kaj se je zgodilo, kak{na je
trenutna situacija, in dolo~iti vrstni red
ukrepov. Oceniti je treba, koga vse je
treba obvestiti in koga poklicati v
tovarno.   

Kako pogosti so izredni dogodki,
ali so vas kdaj vrgli s tira?

Kriti~nih izpadov, ko je celotna tovar-
na brez napajanja zaradi notranje
okvare, je na sre~o zelo malo. V moji
{estnajstletni praksi v tem obratu jih je
bilo mogo~e kak{nih deset. Vedno
smo ukrepali zadovoljivo in zagotovili
normalno napajanje tovarne. Okvar
posameznih naprav in intervencij je
bilo kar nekaj. Obi~ajno pa se ve~je
okvare pojavljajo pono~i ali ob koncu
tedna. Verjetno ima tudi Murphy kaj
pri tem.  
Najbolj kriti~en trenutek je bil leta
2001. Zaradi kratkega stika v transfor-
matorski postaji elektrolize C, ki ga je
povzro~ila mi{, je izpadel novi trans-
formator 1 in posledi~no vsi transfor-
matorji. Nastal je generalni izpad elek-
tri~ne napetosti za celotno tovarno.
Napake na napravah so bile tak{ne, da
so po se vklopu posamezne naprave
dogajali ponovni izpadi posameznih
transformatorjev. Takrat je bila elek-
troliza B popolnoma izklopljena skoraj
eno uro, nazivni tok pa smo zagotovili
{ele po petih urah. Elektroliza C je bila
izklopljena 82 minut. Zaradi dalj{ega

»Da vse deluje tako, 
kot je treba, neposredno
skrbi 13 zaposlenih skupaj s
sodelavci iz DE Vzdr`evanje
in DE Energetika.«
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izklopa temperatura elektroliznih celic
pade in s tem nara{~a elektri~na
upornost. Po dolo~enem ~asu je upor-
nost tako velika, da ni ve~ mogo~e
ponovno vklopiti transformatorjev. To
je v podzavesti vsakega od nas.
Izrednih dogodkov, ko izpade posa-
mezna enota za napajanje elektrolize
C, pa je `al s staranjem naprav vedno
ve~.  

Vodja va{e DE mag. Bo{tjan Koro-
{ec je v pogovoru za Aluminij po-
drobno na{tel va{e dose`ke in iz-
jemno pohvalil usposobljenost in
druge kvalitete celotne enote. Kaj
je po tvojem mnenju glavni vzrok
za to?

Mislim, da je zelo pomembno
zavedanje, da je to »na{a« tovarna, ki
nam daje kruh. Nam in na{im dru`i-
nam. Prispevek vsakega posameznika
pa je lahko zelo velik, ~e ima ob~utek,
da je pomemben ~len verige in da je
njegovo delo cenjeno in spo{tovano.
V OE Elektroenergetika imamo res zelo
dobro ekipo, ki je dobro usposobljena
in je vedno pripravljena sodelovati pri
vseh modernizacijah.
Vsi se zavedamo te svoje odgovornos-
ti. V energetiki je zelo pomembna
obratovalna varnost pogona. To pa
lahko dose`emo samo z dobro uspo-
sobljeno ekipo (z veliko mero pripad-
nosti in s ~utom odgovornosti), ki po-
slu`uje kakovostno opremo in
naprave, ki so dobro vzdr`evane. V
proizvodnih enotah govorimo o do-
dani vrednosti, ki se pove~a z investi-
cijo. Pri energetskih napravah pa to
obi~ajno ni tako. Pozitivnega dejavni-
ka ponavadi ne moremo prikazati v
merljivi veli~ini, saj obratovalna
varnost nima merske enote, pa je {e
kako pomembna. Vsaka nova prido-
bitev nam je dala novih mo~i in dodat-
nega zagona za naslednji projekt.

Zahvaliti se moramo vodstvu, da je
znalo prisluhniti na{im tehni~nim
predlogom po nujno potrebnih poso-
dobitvah. 

Koliko pri va{em delu pomeni
dobro vzdr`evanje?

Povpre~na `ivljenjska doba naprav v
energetiki je 30 do 40 let. V Talumu
nam je z dobrim vzdr`evanjem uspelo
obratovati z napravami, starej{imi od
50 let. V~asih se spra{ujem, ali je to
pohvalno ali ne. Za elektronske napra-
ve pa je predvidena `ivljenjska doba
veliko kraj{a, in to predvsem zaradi
zelo hitrega razvoja. Naprava, ki je
stara 20 let, nima ve~ zagotovljenih
rezervnih delov in ne servisiranja.

Katere uspehe bi posebej izposta-
vil?

V prvih letih mojega dela v OE
Elektroenergetika smo vzpostavili dia-
gnostiko elektri~nih postrojev, ki je
zajemala redne meritve in analize. Na
osnovi rezultatov smo se lotili remon-
ta vseh starih usmerni{kih naprav za
elektrolizo B. Le tako so na{e naprave
varno obratovale do konca `ivljenjske
dobe elektrolize. Postopoma smo
zamenjevali vse dotrajane transforma-
torje v transformatorskih postajah in
rekonstruirali ali v celoti obnovili sta-
rej{a 10 kV in 0,4 kV stikali{~a.
Zgradili smo nadzorni sistem 10 kV
mre`e in nov sistem selektivne za{~ite
z daljinskim poslu`evanjem transfor-
matorskih postaj.
V ~asu MPPAl2 smo zgradili novo
tiristorsko usmerni{ko skupino in
meritev enosmernega toka po
najnovej{i metodi meritve odklona
opti~nega signala (prvi na svetu za
tako velike tokove). V sklopu rekon-
strukcije Elesovega 110 kV stikali{~a
smo obnovili usmerni{ke skupine za
elektrolizo C. Zgradili smo tudi sistem
za spremljanje tehnolo{kih para-
metrov in regulacijo konice.
To so samo ve~ji projekti. Na vsako
pridobitev smo ponosni. Najpomemb-
neje pa je, da smo se pri vsakem pro-
jektu veliko nau~ili. Vsakega novega
projekta smo se lotili {e bolj odgo-
vorno in z ve~jim zanosom. Zelo po-
membno je tudi to, da smo v vsak nov
projekt vklju~evali ~edalje ve~ doma-
~ih strokovnjakov. [e posebej moram
pohvaliti anga`iranost skupine za

vzdr`evanje avtomatskih naprav, sku-
pino za vzdr`evanje VN-naprav in
tehnologa.

Verjetno bi lahko {e na{teval, pa
nimamo prostora. Ali morda lahko
omeni{ morebitne neuspehe, ne-
uresni~ene na~rte, `elje in podob-
no?

Neuspehov se trenutno res ne morem
spomniti. Nekatere projekte bi danes
mogo~e izvedli druga~e, in to seveda
zaradi izku{enj, ki smo si jih v tem
~asu nabrali. Pogledi na energetiko so

danes tudi zunaj na{e tovarne druga~-
ni, kot so bili pred desetimi leti.
Neuresni~ene `elje pa bi jaz raje ime-
noval plani za prihodnost in na{i plani
izhajajo iz potreb, ne iz `elja po no-
vem. ^aka nas nujna rekonstrukcija
krmilnih in regulacijskih naprav za
elektrolizo C. Naprave so stare 20 let
in so dotrajane. ^edalje ve~ je
navideznih izklopov, ABB pa nima ve~
strokovnjakov za tako »staro« opremo
in ne rezervnih delov. Z dobaviteljem
opreme ABB `e dve leti i{~emo
ustrezno tehni~no re{itev. Konec

»Pri sodelavcih `elim 
vzbuditi zavest, da bodo 
pri svojem delu dobri in
prepri~ani vase le, 
~e bodo naprave zelo dobro
poznali – da bodo torej 
maksimalno usposobljeni. 
Le tako bodo v kriti~nem
~asu lahko ukrepali 
profesionalno.«
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lanskega leta smo dobili ponudbo.
Vrednost investicije je zelo velika.
Rekonstrukcijo bomo morali opraviti
med nemotenim obratovanjem elek-
trolize C, kar bo mo`no le s postavitvi-
jo krmilnih omar na novi lokaciji. Le
tako bo mogo~e isto~asno obratovati z
novim in starim sistemom. Zato plani-
ramo prestavitev komandne sobe v
zgradbo nove usmerjevalnice.  
Naslednja potrebna investicija je
zamenjava 56 let starega glavnega 10
kV stikali{~a v stikalnici. Mo`nosti za
posodobitev so bile dane z izklopom
elektrolize B. Z zamenjavo dovodnih
transformatorjev se je zni`ala
kratkosti~na mo~, ki definira izbor
opreme in bistveno vpliva na ceno. 
Zaradi recesije, ki se nas je zelo mo~-
no dotaknila, pa bodo vsi na{i plani
morali po~akati na bolj{e ~ase.

V obrazlo`itvi za zlati metulj so
sodelavci poudarili tvojo po`rtvo-
valnost, inovativnost, entuziazem,
doslednost, organiziranost itd. Te-
ga ni treba utemeljevati, zanima pa
me, kako ti je uspelo ohraniti to
mo~, ki je ohranjala uspeh in je tra-
jala celih 16 let.

Mislim, da je najpomembnej{i zna~aj.
Ob rojstvu dobi{ zapis, ki je v veliki
meri podedovan, oblikovan z vzgojo v
mladosti in dopolnjen s prilo`nostjo in
na~inom `ivljenja v zrelih letih. Delov-
ni uspehi pa so potem {e v veliki meri
odvisni od dela, ki ga opravlja{, in od
mo`nosti, ki so ti dane. Svojo delovno
pot sem za~el leta 1981 kot pripravnik
v elektrolizi B in pozneje tehnolog.
Leta 1984 sem bil prestavljen v takrat-
no anodno maso kot tehnolog. Z
za~etkom MPPAl1 leta 1985 sem bil
vklju~en v projektno skupino v Raz-

voju. Po kon~ani investiciji sem postal
vodja obrata za anodne mase. To delo
sem opravljal tri leta, ko so mi
ponudili vodenje OE Elektroenerge-
tika. Ker sem 10 let opravljal dela, ki
niso bila strokovno vezana na mojo
osnovno izobrazbo, je bil to zame velik
izziv. In ravno tako priznanje, da so mi
ponudili vodenje tako zelo pomemb-
nega dela na{e tovarne. Z menjavami
delovnih mest sem se bil prisiljen
vedno znova u~iti. Imel pa sem sre~o,
da sem vedno delal z dobrimi strokov-
njaki in v prijateljskem vzdu{ju.
Najbolj je pomemben odnos v delov-
nem okolju in to, da gre{ v slu`bo z
veseljem. Zaradi tega sem lahko vztra-
jal in {e vedno imam energijo za
naprej. 

Ob koncu leta se je vse obrnilo na
glavo. V Talumu smo bili prepri~a-
ni, da ve~jega zmanj{anja porabe
energije, kot smo ga dosegli z za-
ustavitvijo elektrolize B, v bli`nji
prihodnosti ni ve~ pri~akovati. Pa
nas je pritisnila vi{ja sila v vsej
svoji te`i! Kako to vidi{ kot ener-
getik?

Talum je bil zame vedno mo~no pod-
jetje. Tudi v najslab{ih ~asih. Tako so
nas gledali tudi na{i partnerji. Zavedali
so se tudi na{e ranljivosti glede do-
bave elektri~ne energije. Zaradi nasta-
le krize smo se morali pripravljati na
neki nov, druga~en na~in obratovanja
elektrolize, podobno kot druge elek-
trolize v svetu. Zavedamo se, da pre`i-
vijo le tisti, ki so sposobni hitrega pri-
lagajanja. Pa kljub temu me odlo~itev
o izklopih ni pustila ravnodu{nega in
verjamem, da tudi nikogar drugega v
tovarni. A za malodu{je ni bilo ~asa.
Opraviti je bilo treba svojo nalogo. Z
velikim veseljem pa bomo sprejeli
odlo~itev o ponovnem vklopu elektro-
liznih celic in upamo, da bo to kmalu.
Takrat pa bo ~as za veselje!

Kako ste sledili potrebam oskrbe s
tehni~no-operativnega vidika? 

Mo~ odjema se je s planiranih 
143 MW z izklopom polovice elek-
trolize zmanj{ala na 64 MW. Transfor-
matorje smo morali ponovno preklop-
iti na prvo stopnjo. Na tej stopnji so
nazadnje obratovali leta 1988 med
zagonom elektrolize C. Obratuje vseh
pet skupin, ker ob izklopu obstaja

nevarnost zamrznitve vode v usmerni-
kih. Za normalno obratovanje so za
dosego `elenega toka potrebne {tiri
skupine. Mo~ vsakega transformatorja
pa je seveda nizka, saj se je mo~ elek-
trolize s 132 MW zni`ala na 53 MW.
Fiksne izgube pa ostajajo in predstav-
ljajo velik stro{ek. Dodatni problem je
regulacija toka, ki je v tej obratovalni
to~ki zelo nestabilen.

Ali pri~akuje{ te`ave pri ponovnem
vklopu pe~i?

Z na{e strani nobenih. 

Zdaj pa je »udaril« {e plin. Prosim,
da na kratko razlo`i{, kako smo
pripravljeni v tak{nih primerih in
kako smo organizirali oskrbo. 

Tudi na podro~ju drugega glavnega
energenta, zemeljskega plina, je Ta-
lum zelo ranljiv. Alternativni viri ob-
stajajo na pe~i za pe~enje anod
(uteko~injen naftni plin) in na kotlih za
proizvodnjo pare v Silkemu (kurilno
olje), livarne pa za livarske pe~i nima-
jo alternativnega vira. V primeru po-
polne zaustavitve dobave zemeljskega
plina bi to za Talum pomenilo konec.
V ~asu plinske krize smo se prilagajali
zahtevam dobavitelja Geoplina. Prva
stopnja redukcije je bila s pogodbenih
110.000 Sm3 na dan na 75.000 Sm3 na
dan. Porabo smo zmanj{ali s preho-
dom na kurjenje kurilnega olja na kot-
lu v Silkemu, z manj{o proizvodnjo na
pe~i za pe~enje anod ter v livarnah.
Evropa se je iz tega marsikaj nau~ila in
marsikateri strate{ki plani na tem
podro~ju bodo verjetno spremenjeni.

Kmalu bo{ vodenje obrata pre-
pustil mlaj{emu sodelavcu.

Z odhodom dveh sodelavcev v pokoj v
preteklem letu so bile v DE Energetika
planirane dolo~ene kadrovske spre-
membe. Vodenje OE Elektroenergetika
bo prevzel kolega Zlatko [irovnik. Za
to delovno mesto se usposablja `e dve
leti. Je zelo prizadeven in strokovno
usposobljen. Verjamem, da bo svojo
nalogo zelo dobro opravljal. Jaz pa
odhajam na novo delovno mesto, bom
pomo~nik vodje DE Energetika. To je
zame `e peti izziv v Talumu in ver-
jamem, da bom upravi~il zaupanje. 

O tem ne dvomimo. Tam, kjer ras-
tejo trte, so dobri ljudje, so mnogi

dokazovali. Ali so na tvoj zna~aj
vplivali vinorodni kraji, v katerih si
bil rojen in kjer {e vedno `ivi{?

Rojen sem bil leta 1957 v Pohorju pri
Cirkulanah v Halozah v znamenju
ovna. Za ovne in Halo`ane pa je znano,
da smo trmasti, vztrajni, marljivi,
dobrega srca in skromni. O vinu je
bilo napisanih veliko resnic in ver-
jemite, vse dr`ijo. Tudi to o Halo`anih
dr`i. @e moj dedek je bil vinogradnik
in njegov rumeni mu{kat je bil znan
dale~ naokrog. Ljubezen do vinograda
se je prenesla od mojega o~eta na
mene. In rumeni mu{kat z Mu{katnega
brega , ki je »samo za prijatelje«, je {e
vedno dober. Skupaj z `eno in dvema
sinovoma vestno skrbimo za »moj
hobi«. Tradicija se ne bo prekinila.

Vsi, ki smo ob~utili tvoje vino
»samo za prijatelje«, lahko to po-
trdimo. Svoje vinarsko znanje in
ljubezen do vinske trte si Talumov-
cem `e opisal v reporta`i, ki je bila
posve~ena tvojemu Mu{katnemu
bregu. Ali je tam {e kaj novega? 

Posadili smo {e nekaj la{kega rizlinga.
[e vedno pa je to kraj, kamor si hodim
nabirat novih mo~i. Komaj ~akam
pomladanskega sonca, ko bom lahko
spet obrezoval svojo trto.

Poleg tega si zelo aktiven na drugih
podro~jih v svojemm kraju.

Sem ~lan upravnega odbora in pod-
predsednik Turisti~nega dru{tva Cir-
kulane, kot vinogradnik sem ~lan
Vinogradni{ko-sadjarskega dru{tva
Haloze, v novonastali ob~ini pa sem
tudi ob~inski svetnik. Delo v politiki
sem si sicer predstavljal malo druga-
~e, da namre~ z zdru`enimi mo~mi
naredimo ~im ve~ in ~im bolje za svoj
kraj. V `ivljenju sem v vsako novo na-
logo, ki sem jo prevzel, vlo`il vse svoje
znanje in energijo. Marsikje v politiki
pa je bolj va`no, da si »na{« ali da
pridno kima{. Jaz pa nisem tak{en.  

Prav zato te tudi spo{tujejo. Kaj bi
kot energetik in kot ~lovek na kon-
cu sporo~il Talumovcem?

Jutri bo nov dan, ki bo prinesel nove
mo`nosti tudi za nas. Samo verjeti
moramo in vztrajati tudi v teh kriznih
~asih. Aluminij bo vedno strate{ka
kovina.x

»V ~asu MPPAl2 smo 
zgradili novo tiristorsko
usmerni{ko skupino in
meritev enosmernega 
toka po najnovej{i metodi
meritve odklona opti~nega
signala (prvi na svetu za
tako velike tokove).«
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Ko re~emo besedo savna, skoraj
vedno pomislimo najprej na klasi~no
finsko savno, ~eprav jih danes obstaja
cela vrsta, npr. rimske, tur{ke, solne,
infra … Savnanje je del finske kulture,
tiso~letne tradicije, je na~in `ivljenja.
Na Finskem je tradicionalni dan za
savnanje sobota. Sanje skoraj vsakega
Finca so imeti leseno hi{ico s savno
ob enem izmed tiso~erih jezer. Finska
s petimi milijoni prebivalcev premore
kar dva milijona savn. Na Finskem
prirejajo tudi tekmovanje v savnanju.
Lani se ga je udele`ilo ve~ kot sto tek-
movalk in tekmovalcev iz 33 dr`av.
Zmagal je Bjorne Hermassan, Finec
seveda, ki je v savni, ogreti na 110 °C,
zdr`al celih 18 minut. Nikar ga ne
posku{ajte posnemati. V dvorani Hart-
well Arena v Helsinkih si lahko hokej-
sko tekmo ogledate tudi iz posebnih
kabin – savn seveda.

V okviru aktivnosti ZDRAVO TALUM si
lahko zaposleni Taluma in dru`b v Ta-
lumovi lasti kar nekaj mesecev v letu
privo{~imo rekreacijo v Termah Ptuj.
Na razpolago imamo fitnes ter bazen s
savnami in whirpooli. @al si nas  pre-
malo vzame ~as za tovrstno rekreacijo.
Pa nikar ne recite, da ~asa ni. Da je
predrago, ne more biti izgovor, saj nas
ta vrsta rekreacije zaenkrat ni~ ne
stane. Mogo~e je prav to problem.
Mnogi ne cenijo tistega, ~esar jim ni
treba pla~ati. 
Po podatkih, ki nam jih je posredovala
Vera [pendl, vodja projekta ZDRAVO

TALUM, se nas je lansko leto v topli-
cah bolj ali manj redno rekreiralo od
300 do 350.
Nekateri med nami hodijo v fitnes in
na bazen dvakrat ali trikrat na teden,
drugi bolj poredko. Vsem pa nam je
skupno zavedanje, da razgibavanje v
fitnesu, plavanje, vaje, telovadba v
vodi ter savnanje dobro denejo na{e-
mu po~utju in zdravju. Sama spadam
med »sobotnike«. Tako imenujem tis-
te sodelavke in sodelavce, ki se `e leta
sre~ujemo na bazenu ob sobotah zju-
traj. Ko okrog sedme ure pridem na
bazen, najprej na seznamu, kamor nas
vpisujejo prijazne receptorke, pogle-
dam, kdo je `e pri{el pred mano.
Nekatere izmed nas receptorke `e poz-
najo in nam takoj, ko stopimo skozi

vrata in pozdravimo, `e ponudijo sez-
nam z na{imi imeni in priimki v pod-
pis.  Ponavadi so `e vpisani Ivo, Boris,
Jelka, Brigita, Bogdan … V~asih pa
pridejo prej tudi drugi, npr. Majda,
Zlatko …
Vsak med nami ima svoje »ute~ene
procedure«. Eni se najprej malo ogre-
jejo ob robu bazena, naredijo nekaj vaj
za raztezanje in `e sledijo skok v vodo,
plavanje v slogu, ki ga posameznik
najbolje obvlada, ter nabiranje metrov
in kilometrov.
Drugi gremo najprej v savno, v finsko
ali parno. Saj veste, finska savna je
tisti prijetni prostor iz lesa, po
mo`nosti iz skandinavskega bora ali
smreke, kjer je prav toplo. Tempera-
ture v finski savni se gibljejo nekje
med 70 in 80 °C ali pa med 90 in 
110 °C. Idealna vlaga v savni naj bi
bila med 12 in 15 odstotki. Finska

savna ima veliko pozitivnih u~inkov.
Med njimi najve~krat na{tevajo:
spro{~anje, odpravljanje utrujenosti,
spodbujanje imunskega sistema, ~i{-
~enje ko`e, laj{anje bole~in gibal,
varovanje pred prehladnimi obolenji
in {e kaj bi se na{lo.
V ve~ji notranji savni v Termah Ptuj se
temperatura ponavadi giblje med 70 in
80 °C. V manj{i notranji savni, ki je
nekaterim Talumovcem {e prav pose-
bej pri srcu, pa se temperature povzp-
nejo tudi do 100 °C. No, v tej mali
savni imamo nekateri »rezervirane
svoje prostore«. To~no se ve, kdo bo
sedel ali se ulegel na katero polico in
kako dolgo bo zdr`al/-a. Mo{ki
pogumno vztrajajo na zgornji polici,
`enske pa si ve~krat vzamemo ~as in

opravimo piling s soljo ali medom.
Finska savna je bolj namenjena po~it-
ku in ti{ini, a se najdejo tudi tak{ni, ki
ne vedo, da tudi v savnah obstaja bon-
ton. ^e »imate sre~o«, potem naletite
na »primerke«, ki ne vedo, kaj je bon-
ton. To so tak{ni, ki ob vstopu v savno
sploh ne pozdravijo. Nato br` vzamejo
zajemalko in dvakrat, trikrat krepko
polijejo po kamenju, ne da bi vpra{ali
druge, ali jim to ustreza. In da je mera
polna, nato {e na ves glas razpravljajo
o politiki in sploh na veliko »pametu-
jejo«. Tudi med prvimi zapustijo
savno, seveda brez pozdrava. Toda Ta-
lumovci smo vzdr`ljivi in prenesemo
tudi tak{ne. Tisti bolj vzdr`ljivi ostane-
jo v savni tudi po 20 ali 30 minut
naenkrat, ~eprav priporo~ajo, da bi v
savni ostali 10  do 15 minut naenkrat.
Ampak vsak med nami ve, kaj mu
najbolj ustreza. 

Sobota 
na bazenu 
Term Ptuj

REPORTA@A

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Po savnanju sledita ohlajanje in po-
~itek. Tisti bolj pogumni se ohlajamo
v bazen~ku, kjer je voda precej hladna
– okrog 17 °C, drugi pa se ohladijo
pod tu{em. Nato si privo{~imo dalj{i
ali kraj{i po~itek. Tega v~asih s svojim
jokom in kri~anjem zmotijo »Fruteki in
Indijanci«. Tako kolegica Brigita ime-
nuje majhne in malo ve~je otroke, ki
so jih star{i `e zgodaj zjutraj zvlekli iz
toplih postelj. Med po~itkom na
primer samo »dremuckamo« ali bere-
mo ~asopise, revije, se pogovarjamo.
Pogovori se su~ejo okrog bolj zaseb-
nih zadev, a se tudi stanju in te`avam
Taluma skoraj ne moremo izogniti. In
seveda veliko pijemo, predvsem vodo
in sokove. Pri savnanju telo izgubi

veliko vode, zato je treba teko~ino
nadoknaditi, da ne dehidriramo. 
Ob 8.30 ponavadi prideta Tanja ali Ta-
mara in poskrbita za telovadbo v vodi.
V vodi delamo razli~ne vaje za razte-
zanje s pomo~jo »~rva«, torej gumi-

jastega traku. Po pol ure vaj, s kateri-
mi »razmigamo« celo telo, se po~uti-
mo zelo spro{~ene ali pa nas vse boli
in smo »zakr~eni«, ~e smo se malo
zanemarili. Sledi {e plavanje v svoji
progi, ~e ni prevelike gne~e, ali pa raz-
vajanje na masa`ah zunaj na mrazu ali
v whirpoolih. Nato se po~asi odpravi-
mo domov ali po sobotnih nakupih. 
Predlagam, da si tudi sami vzamete
~as kadar koli v tednu in si privo{~ite
malo razvajanja v   finski ali tur{ki sav-
ni, na masa`ah, whirpoolih, v terapevt-
skem bazenu, si razgibate telo in
utrdite mi{ice ter postavo s treningom
v fitnesu in s plavanjem. Nasvidenje v
soboto na bazenu!

Izjave  »sobotnikov«:

Ivo Mazera: Obisk term mi pomeni ve-
liko. V prvi vrsti si laj{am bole~ine v
kri`u oziroma hrbtenici. Glede na to,
da imam {e druge zdravstvene te`ave,
mi aktivnosti v termah precej olaj{ajo
bole~ine oziroma prispevajo k bolj{e-

mu po~utju. Opa`am tudi, da mi savna
precej odganja prehladna obolenja.
Jelka Kova~: Petek, konec napornega
tedna in v soboto na plavanje … Vsak
~lovek ima nekaj, kar ga osre~i,
sprosti. Tudi jaz sem na{la svojo
sprostitev v sivih zimskih dneh.
Sobota, 6.30, –14 °C, jaz pa toplo
oble~ena veselo hitim pe{ v terme. Ob
7. uri `e sedim in meditiram v tur{ki
savni in ugotavljam, kako mi je lepo!
@e nekaj let obiskujem terme, vsako
soboto zjutraj ob 7.uri (razen morebit-
nih izjem), vedno pe{, to je pribli`no
2,6 km v eno smer. Domov se vra~am
pribli`no ob 9.30 uri po potki za Dravo
in opazujem lepote, ki jih v vsakod-
nevnem vrve`u ne vidim! Ni~esar ne
zamudim, a dan postane lep{i. Toplice

obiskujem predvsem za sprostitev,
sedaj pa imam tudi te`ave v kolenu in
mi masa`a in plavanje zelo pomagata.
Tudi te`ave z vratno hrbtenico si
laj{am z masa`ami … Zelo bi pogre-
{ala obiske v termah, ~e …

Zlatko @nidar: V toplice hodim zaradi
svojega zdravja in sem hvale`en
Talumu, da mi to omogo~i. Najve~
~asa na bazenu posvetim plavanju in
se potem res dobro po~utim.
Bogdan Lukman: Ker je moj teden v
slu`bi velikokrat zelo »napet«, mi
sobota na bazenu pomeni veliko
sprostitev. ^e mi le ~as dopu{~a, se
tja odpravim `e okrog sedmih. Najprej
se po{teno spotim v savni, nato malo
ohladim na le`alniku, kjer malo po-
klepetamo in kaj preberemo, in potem
na masa`o v zunanji bazen. Ob 8.30 se
rad pridru`im tudi vodni telovadbi, da
malo raztegnem zategnjene mi{ice.
Potem {e malo savne, ohlajanja in
odhod domov. ^e je le ~as, si v
restavraciji Zila privo{~im dvojni

kofein. Sobota brez obiska bazena je
kot dan brez nasmeha. ^lovek vsaj
enkrat v tednu naredi nekaj koristnega
zase.x
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Med oblaki. Foto: Alojz Kelc. Rogla. Foto: Lidija Kosi.

Ptujsko jezero. Foto: Franjo Mihela~. Velika planina. Foto: Jo`e Lovenjak.

Slap v Podpeci. Foto: Stanko Jus.
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Kapitalizem je pred prazniki visoko za-
vihal svoje rokave in se potrudil, da z
mamljivimi prazni~nimi popusti in
svetle~imi dekoracijami omami na{e
~ute. Gre za nekak{no mno`i~no hip-
nozo hitrih prstkov, ko pod njimi za{u-
{ti in `e ga ve~ ni. Denarja mislim.

Prazniki tako spretno zaigrajo na violi-
no na{ih ~ustev, da sploh ne opazimo,
kako so nas oskubili. In januar je  me-
sec soo~anja z realnostjo, ko ugotovi-
mo, da smo zapravili ve~, kot smo ob-
ljubili Bo`i~ku, dedku Mrazu in same-
mu sebi. [e ena zaobljuba, ki je zvo-
denela, {e preden se je novo leto za~e-
lo. Januar bi lahko na kratko imeno-
vala kar mesec denarnic, skozi katere
je ~utiti prepih. Je zato toliko ljudi
prehlajenih?
[alo na stran. Lepo bi bilo pogledati v
ta skrbni marketin{ki mehanizem in si
priti na jasno, da vse to, kar po~nejo z

nami, ni ni~ kaj romanti~no in magi~-
no. Gre za skrbno marketin{ko mani-
pulacijo, kako ljudi prepri~ati, da kupi-
jo nekaj, za kar so {e pred vstopom v
trgovino menili, da pravzaprav sploh
ne potrebujejo. In potem to, ~esar sa-
mi sploh ne potrebujemo, zavijemo v
ble{~e~ papir in podarimo svojim naj-
dra`jim. V Ameriki je navada, da se po
praznikih za~ne obdobje vra~anja iz-
delkov. Najdra`ji, ki so jih tako skrbno
obdarili z nepotrebno navlako, stojijo v
vrstah na blagajnah in se pogajajo o
menjavi. ^e smo se {e pred leti na
{iroko nasmihali tej norosti, se zdi, kot
da ameri{ke navade previdno tipajo po
na{ih `ivljenjih. Spominjam se, da je
neki novinar v ~asopisu o tej ameri{ki
absurdni norosti napisal, da je vse
skupaj izguba ~asa. Svojim najdra`jim
podarite nekaj, kar vam bo mimogrede
pri{lo pod roke: `ogo za nogomet za
na{o mami, saj jo bo tako in tako v
vsakem primeru zamenjala za nekaj,
kar potrebuje ... Bistvo praznikov je v
toplini, ki jo podarjamo drug drugemu.
Podariti si bi morali dragoceni ~as, ki
ga izgubljamo s tekanjem po trgovinah
in evfori~nim nakupovanjem nepo-
trebnega. A vse se zdi, da se je pravi
namen praznikov brezupno izgubil v
tr`nem kolesju zaslu`karstva … 
Kaj je pravzaprav prodaja? Ne proda-
jamo izdelkov in storitev, vedno pro-
dajamo sebe. Prodajamo svoje mi{-
ljenje o izdelku, svoje ob~utke, svojo
{armantnost. Vsak ~lovek je samosvoj
in nekateri imajo poseben dar, da zna-
jo svoje ideje prodajati bolje od
drugih. In na koncu ne kupimo stvari

zaradi njene uporabne vrednosti ali
zaradi na{e potrebe po njej. Kupimo
{armantnost prodajalca, kupimo nje-
gove misli, spoznanja in ideje, s kate-
rimi nas je za droben hip zaslepil. In
ko bomo zapu{~ali prodajalno, nas bo
dohitelo tisto trpko spoznanje, da smo
kupili nekaj, ~esar ne potrebujemo.
Zagotovo se je tudi vam `e zgodilo kaj
podobnega. Zdaj se lahko nasmehnete
in si priznate, da niste kupili izdelka,
temve~ ste bili pravkar na razprodaji
tujih misli. Tudi misli imajo torej svojo
ceno …
Ne bi bilo po{teno, ~e bi podcenjevala
ta dar. Marketin{kih prijemov vas
lahko nau~ijo, a znanje ni dovolj. Po-
trebujete mnogo ve~. Potrebujete tisti
posebni ~ut, s katerim se prebijete v
misli drugih, za~utite njihovo nego-
tovost … V {ali bi lahko dejala, da
»zavohate«, kdo je tisti, ki bo podlegel
va{emu prepri~evanju. In to je dar, ki ti
ga mati narava podari ob rojstvu.
Lahko ga imate ali tudi ne. Vsak ~lovek
ima svoje poslanstvo, le da mnogi ne
znajo izkoristiti svojega daru. @al se
morate tudi na delovnem mestu znati
dobro tr`iti. Ni nujno, da ste posebno
nadarjeni za delo, ki ga pravkar oprav-
ljate, od drugih se razlikujete po tem,
da se znate dobro iztr`iti. ^e se v tem
stavku najdete, potem ~estitke. Ste
eden izmed sre~ne`ev … 
In hvala za va{o pozornost, pravkar ste
kupili moje misli … Razprodaja misli
se je `e za~ela … izdelkov tudi … ^e
ne verjamete – trgovine vas pri~akuje-
jo … x

Razprodaja tujih misli

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Petek. Obi~ajen dan, s katerim se kon-
~a delovni teden. Eden izmed dni, ko
smo si sodelavke v Pravni slu`bi vzele
~as za skupno popoldne. 
Pa vendar je bil ta petek in ta na{ sku-
pni popoldan druga~en od doseda-
njih. Bil je dan, namenjen na{i Jo`ici. 
Ja, Jo`ica Per{oh iz Pravne slu`be se
je odlo~ila, da se upokoji, in tako je v
torek, 30. decembra 2008, zadnji~ evi-
dentirala svoj odhod z dela v Talumu.
Nisem se trudila ra~unati, kolikokrat je
na tak{en ali druga~en na~in, veljaven
v posameznem obdobju, zabele`ila za-
~etek in konec svojega delovnega dne.
Vse skupaj je bilo delovnih dni za ve~
kot 36 let.
December je nesporno Jo`i~in mesec,
tako osebno kot tudi delovno. Skupno
pot s Talumom je namre~ Jo`ica za~e-
la 18. decembra 1972, ko je za~ela
delati kot mlada pravnica. Od takrat
dalje je bila na{a cenjena sodelavka,

znana po svoji strokovnosti in znanju,
ki ga je nesebi~no delila in prena{ala
na vse, ki smo prihajali za njo, {e
posebej pa spo{tovana zaradi ob~utka
za ljudi, s katerimi se je sre~evala pri
delu v Talumu in zunaj njega. 
Ja, Jo`ica se je v krogu na{ega Taluma
strokovno preizku{ala in bogatila svo-
je znanje tako takrat, ko smo v skladu
z veljavno zakonodajo delili podjetje
na TOZD-e in OZD-e, se povezovali v
SOZD-e, se samoupravno sporazume-
vali in dru`beno dogovarjali. Pa takrat,
ko smo ponovno vpeljali, najprej sra-
me`ljivo, nato pa vse bolj odkrito in
ni~ ve~ v samoupravne in socialisti~ne
ovoje zavito podjetni{ko miselnost ter
temu ustrezno pravno-organizacijsko
prilagajali na{e »zdru`eno delo« tako,
da smo ustanavljali t. i. enovita podjet-
ja in nato za marsikoga kapitalisti~ne,
gospodarske dru`be. Pa o preporodu
abstraktne »dru`bene lastnine s pravi-

co uporabe« v stvarno, dobro staro
»lastninsko pravico« ni vredno iz-
gubljati besed oz. tratiti ~rk. Ogromno
je tega, ne morem se spomniti vsega,
ne da se vsega zapisati. 
Leto 2009 za~enjamo tako vsak na
svoji poti. Jo`ica nadaljuje z novimi
izzivi brez Taluma. Pa vendar ne ~isto
brez nas, ki smo imeli mo`nost in
prilo`nost biti njeni sodelavci in
spremljevalci v tem Talumovem ob-
dobju. 
Ne glede na to, kje, kdaj in s kom bo
na{a Jo`ica, ostajamo z njo in ona z
nami. Povezani smo s tisto mno`ico
drobnih trenutkov, ki smo jih skupaj
do`iveli, ki so nas bogatili in radostili
v teh skupnih letih, na{e delo in
dru`enje pa naredili tak{ni, da sta
postali del nas.x

JO@ICA

UPOKOJITEV

DARJA HAVLAS KOZODERC
FOTO: IVO ERCEGOVI]
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Lansko leto je minilo {estdeset let od
ustanovitve pihalnega orkestra Talum
Kidri~evo. Sve~anost ob obletnici je
bila decembra lani v veliki dvorani re-
stavracije PAN v Kidri~evem. O pri-
ljubljenosti orkestra, ki se je spet
pokazal v najbolj{i lu~i, govori prepol-
na dvorana. Ne spomnim se, da bi
kdaj na koncert pri{lo toliko ljudi.
Mogo~e je publiko pritegnila tudi diva
slovenske estrade Nu{a Derenda, ki je

odpela nekaj pesmi ob spremljavi
orkestra. Skratka, koncert je bil dogo-
dek, ki si ga bomo zapomnili. Ve~ o
tem boste lahko prebrali v naslednji
{tevilki ~asopisa Aluminij.x

Obletnica 
pihalnega orkestra

KULTURA

Solo klarinetistov

Skupinska fotografija

Nu{a Derenda

Zahvala

Minilo je leto dni od smrti mojega mo`a Fahrudina Mujkanovi}a - Fahre, ki je bil kot kurir zaposlen v Revitalu. Rada bi ohranila spomin nanj skupaj z zaposlenimi
v Talumu in s sodelavci v Revitalu. Obenem {e enkrat hvala vsem, ki ste na kakr{en koli na~in pomagali ob pogrebu in tudi potem.

@ena Fatima Mujkanovi}

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Koncert

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@A
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Sistem obvladovanja ravnanja z oko-
ljem ter varnosti in zdravja pri delu za-
jema tudi obvladovanje vplivov v pri-
meru izrednih dogodkov. Talum spada
med obrate ve~jega tveganja po smer-
nici Seveso, zato imamo izdelana dva
dokumenta, Varnostno poro~ilo ter
Na~rt za{~ite in re{evanja. S slednjim
sta opredeljena tudi ukrepanje in izva-
janje aktivnosti v primeru nesre~e na
ve~jih virih tveganja. 

Za zagotovitev primernega in pravo-
~asnega ukrepanja je treba opravljati
vaje z ekipami za posredovanje. V ta
namen je bila v za~etku decembra
izvedena prakti~na vaja za primer ve~je
nesre~e na obmo~ju industrijske cone
Talum. Vaja je potekala v skladi{~u te-
ko~e katranske smole v DE Anode. Na
vaji je bilo preverjeno operativno
posredovanje ob po`aru na avtocister-
ni na pretakali{~u teko~e katranske
smole. Aktivirane so bile sile in sred-
stva za za{~ito, re{evanje in prvo po-
mo~ na lokaciji Taluma. Na vaji so
sodelovali poklicni gasilci oddelka po-
`arnega varstva podjetja Vargas-Al,
operativna enota Prostovoljnega gasil-
skega dru{tva Talum, ekipa fizi~no-
tehni~nega varovanja podjetja Vargas-
Al in Obratna ambulanta Talum.
Glede na prikazano na vaji lahko oce-
nimo, da imamo v Talumu sile in sred-
stva, s katerimi v primeru nesre~e
lahko prepre~imo posledice in zmanj-
{amo njihov vpliv na o`je in {ir{e
okolje. Seveda pa je {e vedno najpo-
membnej{e preventivno delovanje, s
katerim prepre~imo, da bi se izredni
dogodki sploh dogajali.x

Uspe{no ukrepanje ob 
izrednem dogodku

VARSTVO PRI DELU

IZTOK TRAFELA
FOTO: IZTOK TRAFELA
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: ANBARA - REKA V SIBIRIJI, BAI - KITAJSKI PESNIK (JUYI, 
772-846), OROP - ANTI^NO MESTO VZHODNO OD TEB, OROPOS, EPIKTET -
STAROGR[KI STOI[KI FILOZOF (50-138), KSER - GORA V SLOVENIJI 
(1971 M), JUGOVZHODNO OD BOGATINA.

KRI@ANKA
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